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This article examines international experience to improve the quality of higher education. Much attention is paid 
to the methodological aspects of improving the organization of the educational process at European and American 
universities that have practical significance for the formation of new educational standards to improve the quality of 
Russian universities. The analysis of the prevailing economic theory, conceptual approaches to assessing the quality of 
education, three groups of indicators to assess the quality of education abroad: quality indicators within the education 
system of education quality indicators of a subjective nature (taking into account the views of consumers , these socio 
- pedagogical monitoring) indicators of equality access to education for different social groups and students. Based 
on the analysis of domestic and international experience concludes that only a comprehensive, systematic and holistic 
nature of the reforms in the education sector, in the light of international experience, can lead to notable achievements in 
improving the quality of higher education, both in the domestic and in the world educational space of the XXI century.
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Проблемы безработицы, низких доходов населения, несоответствия уровня жизни современным стандартам, отсут-
ствия инфраструктуры социального обслуживании приводят к деградации сельских территорий. В связи с этим актуальным 
является развитие системы сельскохозяйственных потребительских обслуживающих кооперативов. В статье рассмотрены 
основные показатели социально-бытового обслуживания сельских территорий Пензенской области, механизм государ-
ственной поддержки кооперации, проблемы, сдерживающие развитие обслуживающей кооперации. В рамках исследова-
ния сформирован алгоритм организации безработными гражданами сельскохозяйственного потребительского кооператива. 
Представлена перспективная организационная модель системы сельскохозяйственной потребительской обслуживающей 
кооперации, как инструмент замещения части государственных функций в сфере социального обслуживания села.
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The problems of unemployment, low income, non-compliance with modern standards of living, lack of 
infrastructure, social services can result in degradation of rural areas. In connection with this is the actual development 
of the system of agricultural consumer cooperatives serving. The article describes the main indicators of social 
services of rural areas of the Penza region, the mechanism of state support for cooperation, the problems constraining 
the development of the service cooperatives. In the study, the organization formed algorithm unemployed citizens 
agricultural consumer cooperative. Presented promising organizational model of the system of agricultural consumer 
cooperatives serving as a tool to replace the functions of the state in social services of the village.
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Статья посвящена анализу необходимости совершенствования оценки инновационного потенциала в 
целях формирования стратегического развития, а также для выявления возможности использования государ-
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ственной поддержки при реализации значимых инвестиционных проектов инновационной направленности. 
Предложена система показателей оценки инновационного потенциала предприятий на уровне региона и от-
дельного предприятия, позволяющая адекватно определить, насколько возможна государственная поддержка 
инновационной деятельности оцениваемого субъекта. В статье представлены частные индикаторы оценки ин-
новационной активности предприятия и их нормативное значение. В качестве объектов исследования были 
выбраны 5 предприятий, осуществляющих свою деятельность в секторе биотехнологий. Предложен механизм 
оценки и использования  инновационного потенциала предприятия на основе применения концепции класте-
ров, что позволило определить необходимость взаимодействия между исследуемыми предприятиями биотех-
нологического сектора на основе применения разработанного методического подхода.
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The article is devoted to the analysis of need of improvement of an assessment of innovative potential for formation 
of strategic development, and also for identification of possibility of use of the state support at implementation of 
significant investment projects of an innovative orientation. The system of indicators of an assessment of innovative 
capacity of the enterprises at the level of the region and the separate enterprise is offered, allowing the state support 
of innovative activity of the estimated subject adequately is how possible to define. In the article is offered private 
indicators of an assessment of innovative activity of the enterprise and their standard value. As objects of research were 
chosen 5 enterprises carrying out the activity in sector of biotechnologies. The mechanism of an assessment and using 
of innovative capacity of the enterprise on the basis of application of the concept of clusters that allowed defining need 
of interaction between the studied enterprises of biotechnological sector on the basis of application of the developed 
methodical approach is offered.
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В статье на основе комплексного анализа взаимовлияния таких показателей, как уровень жизни, рынок 
труда и безработица, семейная политика, миграционное законодательство, система социальных гарантий, си-
стема медицинского страхования и уровень здравоохранения, политика в отношении дошкольного, школьного 
и вузовского образования, стоимость жилья и система ипотечного кредитования рассмотрены важнейшие во-
просы регулирования региональной демографической политики в условиях экономической нестабильности в 
сложных в гео- и этнополитическом отношении регионах Российской Федерации. Дана характеристика соци-
ально-экономического положения СКФО, изучены меры по улучшению демографической ситуации в стране, 
принимаемые на федеральном и региональном уровнях. Описаны способы решения проблем демографии с 
интеграцией всех механизмов государственного и регионального регулирования. Наиболее подробному анали-
зу подверглись вопросы миграционной подвижности населения последних десятилетий, оказывающей значи-
тельное влияние на демографические показатели этого региона.
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In the article on the basis of  a compex analysis of the mutual influence of such factors as quality of life, labor 
market and unemployment, family policy, migration legislation, the system of social guarantees, health insurance 
and health protection, policy on pre-school, school and higher education, the cost of housing and mortgage crediting 
systemare considered  the most important issues of  the regional demographic policy’s regulation  in the context of 
economic instability in complicated, geo – and ethnopolitical regions of the Russian Federation. The characteristic of the 
socio-economic situation in the North Caucasus Federal District is given, and the ways of improving the demographic 
situation in the country, adopted at the Federal and regional levels, are studied. The ressearch describes the ways of 
solving demography problems with the integration of all the mechanisms of the state and regional regulation. The 
most detailed analysis was applied to the questions of migration mobility of the population during the last decades, 
significantly influencing the demographics of the region.


